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The article deals with the problem of creating an adaptive educational and recreational environment , whose main 
objective is the preservation and development of students’ health through familiarizing senior to a healthy lifestyle as an 
alternative to negative trends, such as the decrease in the activity of students in learning activities; slowing their physical 
and mental development, deterioration health of children, teenagers deviation, and developed pedagogical conditions of its 
organization in the family and school, taking into account the cognitive, health and fitness, corrective, evaluative- reflexive, 
and activity component in the educational and health needs work. Presented formation model for healthy lifestyles in 
organized under adaptive educational and recreational environment, data of the experimental work , the results of testing 
program «healthy lifestyle program» and the special course «healthy Lifestyle», forms and methods of work.
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Статья посвящена изучению социально-педагогического аспекта проблемы формирования стоматологической 
культуры школьников. В ходе исследования выявлено противоречие: с одной стороны, между высокой самооценкой 
учащихся Белгородской области своего стоматологического здоровья и культуры, а с другой стороны, неудовлетво-
рительными данными медицинской статистики. По результатам опроса установлена недостаточная скоординирован-
ность общеобразовательных и медицинских учреждений, разобщённость действий педагогов и врачей-стоматологов 
в рассматриваемом контексте. Сделан вывод о необходимости обоснования методической системы процесса форми-
рования стоматологической культуры школьников: определение цели, задач, содержания комплексной программы 
для школьников 1-11-х классов, содержание которой основано на онтогенезе психофизиологического развития уча-
щихся всех звеньев обучения и охватывает не только гигиенические, анатомические, но и оптимальный круг тера-
певтических, ортодонтических и ортопедических вопросов; создание сценарных планов воспитательных мероприя-
тий и конспектов уроков по формированию стоматологической культуры школьников; систематизация соответству-
ющего дидактического материала; создание диагностического комплекса по оценке уровня стоматологической куль-
туры школьников (включая тесты по оценке мотивации стоматологического поведения, стоматологических знаний 
и тестовые задания по оценке стоматологических умений); разработка методических рекомендаций по реализации 
программы формирования стоматологической культуры школьников.
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Article examines the social and pedagogical aspects of the problem of formation of dental students of culture. The study 
revealed a contradiction: on the one hand, between the self-esteem of his students Belgorod region dental health and culture, 
and, on the other hand, is not satisfactory for Health Statistics data. According to the survey established the lack of coordination 
of general and medical institutions, teachers and disunity action dentists in the present context. Conclusion about the necessity 
justification methodical system formation process dental culture students: purpose, objectives, content, integrated program 
for students 1-x-11 classes, the content of which is based on the ontogeny of psychophysiological development of students 
of all learning units and covers not only hygienic, anatomical but optimal therapeutic range, orthodontic and orthopedic 
problems; creation of scenario planning educational activities and summaries of lessons on the formation of dental students of 
culture; systematization of appropriate teaching materials; creation of a diagnostic facility to assess the level of culture dental 
students (including tests to assess the motivation of dental behavior and dental knowledge assessment tests on dental skills); 
develop guidelines for implementation of the program of formation of dental students of culture.
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В данной статье рассматривается проблема формирования культуры чтения текстов на английском язы-
ке во взаимосвязи с вопросами мотивации и сотрудничества в процессе обучения чтению английского текста. 
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В статье автор определяет чтение как процесс переработки содержания текста, а также как одну из форм ком-
муникации, успешность которой обусловлена сотрудничеством преподавателя и обучающихся. Известно, что 
процесс понимания английского текста в частности и  культуры чтения в общем тесно связан с мотивацией чте-
ния, которая улучшает результативность чтения; снимает сложности при чтении. Наилучшим образом культу-
ра чтения формируется при обучении, построенном на  сотрудничестве, так как повышается потенциал обуча-
ющихся, языковой и личностный; для чего применяются различные виды сотрудничества. Автор считает, что 
сотрудничество при формировании культуры чтения предполагает учет эмоций обучающихся, а также облада-
ние преподавателем определенных тактик, которые позволяют организовать сотрудничество. По утверждению 
автора, отбор текстов на основании интересов старшеклассников, постепенное усложнение текстов, сотрудни-
чество нескольких видов при обсуждении смысла текстов - способствуют формированию и развитию культу-
ры чтения текстов на английском языке.
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In this article considered the question of formation of culture of reading texts in the English language  in 
correlation with questions of motivation and collaboration in the process of teaching reading of an English text. In this 
article the author determines reading as the process of conversion of the contents of the text, and also as one of forms of 
communication where success is related to collaboration of the teacher and students. It is common knowledge that the 
process of understanding of the English text in particular and the culture of reading in general is closely connected with 
motivation of reading which improves effectiveness of reading; takes off reading difficulties. The culture of reading is 
formed best in teaching based on collaboration, because there is growth of students’ potential, linguistic and personal; 
therefore different kinds of collaboration are applied. The author thinks that collaboration in formation of culture of 
reading means considering of students’ emotions, and also teacher’s applying different tactics which allow them to 
organize collaboration. According to the author, selection of texts based on seniors’ interests, gradual sophistication of 
texts, collaboration of several kinds in discussion of the sense of texts, - fosters formation and development of culture 
of reading texts in the English language.
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В статье рассмотрена актуальность формирования управленческой компетентности будущего учителя. 
Приведены данные опроса молодых учителей Республики Татарстан по выявлению пробелов в области педа-
гогического менеджмента. Согласно полученным результатам, знания в области педагогического менеджмен-
та недостаточно системны, отсутствует взаимосвязь теории и практики. Показана недостаточность адаптации 
теории педагогического менеджмента к современным условиям работы учителя средней школы. Выявлено, 
что управленческие компетенции востребованы и  реализуются на разных уровнях образовательного процес-
са (учебном, воспитательном, организационном, коммуникативных процессах и саморазвитии) в рамках управ-
ленческих циклов. Установлены различия между деятельностью менеджера в организации и педагогическим 
управлением в рамках образовательного учреждения и образовательного процесса. Область применения ре-
зультатов: формирование содержания и научно-методического обеспечения дисциплины «менеджмент в обра-
зовании».
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The article discusses the relevance of the formation of management competence of the future teacher. Presented 
polling data of young teachers of the Republic of Tatarstan to identify gaps in teacher management According to the 
results, knowledge of pedagogical management Insufficient system, there is no relationship of theory and practice. 
According to the results, knowledge of pedagogical management insufficient system, there is no relationship of 
theory and practice. Shown to be insufficient adaptation of pedagogical management theory to modern conditions 
of middle school teachers. Revealed that management competences are realized at different levels of the educational 
process within the management cycles. The differences between the activities of management in the organization and 
management of teaching. Scope of results: the formation the content and scientific of methodological support of the 
discipline “ management in education”.


